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.ححضُز وحشخُص بعض يزكباث انخهُزَىو انعضىَت ودراصت َظزَت نهذِ انًزكباث ويزكباث انضهُُُىو انًُاظزة نها  

اطُاف وبىصاطت انخحهُم انذلُك نهعُاصز                        انذراصت حصف حخهُك بعض يزكباث انخهُزَىو انعضىَت انجذَذة وحشخُصها 

عٍ دراصت بعض انًزكباث "  وطُف انكخهت فضلا 13-الأشعت ححج انحًزاء و أطُاف انزٍَُ انُىوٌ انًغُاطُضٍ نهبزوحىٌ و انكاربىٌ

اخخبزث بعض انًزكباث انًحضزة ضذ َىعٍُ يٍ انخلاَا انضزطاَُت نلاَضاٌ وهٍ خلاَا  .بأطُاف انزٍَُ انُىوٌ انًغُاطُضٍ ثُائٍ انًحىر

اخخبزث فعانُت ضذ الاكضذة نبعض انًزكباث انًحضزة . اوراو غذة انبزوصخاث وخلاَا اوراو انًثاَت خارج جضى انكائٍ انحٍ ووجذ اَها فعانت

حضًُج انذراصت اَضا دراصت َظزَت نبعض يٍ انًزكباث انًحضزة .اظهزث جًُع انًزكباث فعانُت ضذ الاكضذة ونكٍ بصىرة يخفاوحت

حضبج يٍ خلانها اطىال الاواصز وانزواَا وانزواَا انزباعُت وحضبج اَضا انخزدداث انخذبذَت انُظزَت ولىرَج بانخزدداث انعًهُت فىجذث 

لىرَج انذراصاث انُظزَت نهذِ انًزكباث يع يزكباث انضهُُُىو انشبُهت ووجذ اٌ نها َفش . اَها حمزَبا يطابمت بالاضافت انً دراصاث اخزي

.                                                                                                                              انضهىن يع ظهىر بعض الاخخلافاث   

Synthesis and characterization of some organotellurium compounds, and theoretical study of 

these compounds and their selenium analog. 

                  The work describes the synthesis of some new organotellurium compounds and characterized 

by micro elemental analysis C.H.N., and various spectroscopic techniques including FTIR, 1H NMR, 13C 

NMR, 2D- HSQC NMR and mass spectroscopic data. The anti-tumor activity of some compounds was 

examined in vitro against two types of tumor cells which are PC-3 (prostate cancer) and T24 (bladder 

cancer) and found it have activity. The antioxidant activity of the some compound was studied against 

stable radical DPPH. The study shows that the number of the phenolic OH affects the antioxidant activity. 

The theoretical studies of some organotellurium and organoselenium compounds were performed by DFT 

method and include bonds lengths, bond angles, dihedral angles and theoretical vibration frequencies, and 

found in fair agreement with experimental values.   

  

 


